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 بتنمية  افتراضية وعلاقتهالتعلم التشاركي القائم على بيئة تعلم 
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  Ǻإدارة سʦهاج الʯعلॻʸॻةʗʸǺرسة الʲي الإقʶʯادȏ للʯعلʤॻ الأساسي  معلʤ أول رȂاضॻات
  "تؒʹʦلʦجॻا الʯعلʤॻ"تʝʶʳ  الॻȁʙʯةلʹʻل درجة الʸاجʙʻʯʴ في 
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  مستخلص البحث

ي القائʤ على بʭʻة تعلʤ افʙʯاضॻة وعلاقʯه بॻʸʹʯة: الʖʲॺ عʹʦان Ǻعʞ مهارات  الʯعلʤ الʵʯارؕ

  .نقʙائॻة الإلʙʯؒونॻة لȎʗ تلامʘʻ الʶف الʰاني الإعʗادȏالʯفʙʻؒ الهʹʗسي والا 

 ʤة: اسʰاحॺال ʗʳي بهʻȄʛأایʖوس دیʛʴم  
  الʺاجʛʽʱʶ في الॽȃʛʱةالʗرجة العلॻʸة: 

  كلॽة الॽȃʛʱة جامعة سʨهاججهة الʸʹح: 
  م٢٠٢٠سʹة الʸʹح: 

  :الإشʙافهʭʻة 

        جامعة سوھاج - كلیة التربیة  أستاذ المناھج وتكنولوجیا التعلیم(المتفرغ)أ.د عماد ثابت سمعان(توفي): 

  جامعة سوھاج -التربیةأستاذ ورئیس قسم تكنولوجیا التعلیم كلیة  :أ.د/يسري مصطفي السيد

  جامعة سوھاج - : أستاذ تكنولوجیا التعلیم المساعد بكلیة التربیةأ.م.د/محمد محمود عبدالوهاب

ʝلʳʯʴʸالي في  :الʴال ʘʴॼلة الȞʷدت مʙʴت ʙوق ʨʱʶني مʙت Ȑ  ةǽادʙلقة الإعʴال ʚʽفي تلام
ʛʽؔفʱسي مهارات الʙʻا، و اله Ȑʨʱʶفاض مʵة الإالانॽائʛةنقॽونʛʱؔف ، لʙا هʚة لॽʺʻإلى ت ʘʴॼال

 ʠعǼمهارات ʛʽؔفʱسي الʙʻة الإالا، و الهॽائʛة نقॽونʛʱؔةلǽادʙلقة الإعʴال ʚʽتلام Ȑʙل  ȘȄʛʡ ʧع
يʦ افʛʱاضॽة قائʺة على تʦॽʺʸ بʯʽة تعلُّ  Ǽإعʙاد  ةالॼاحʗ ʲولʴʱقȘʽ هʚا الهʙف قام، الʱعلʦ الʷʱارؗ
يفʛʱاضॽة القائʺة على بʯʽة الʱعلʦ الا ॽʺॽة، تعل دروسوالʱي تʨؔنʗ مʧ ثʺانॽة  ،الʱعلʦ الʷʱارؗ
 لȘʽʰʢʱاو  ،لʛʱؔونॽةنقʛائॽة الإاخॼʱار الاȂعʙاد و ، الʱفʛʽؔ الهʙʻسياخॼʱار  اسʙʵʱام Ǽالإضافة إلى

الʸف الʲاني الإعʙادȑ، وȃلغʗ  لامʚʽمʧ ت تॽʰȄʛʳة أحʙهʦ ضاʢǼة والأخȐʛ مʨʺʳعʧʽʱ  ىعل
ʧʽʱس ʚʽʺرس اً تلʙʺǼ الإة ʛʽʸة روافع القǽادʙةع ʛؗʱʷʺة الȄʨانʲال Ǽʶمʙʵʱهاج، واسʨʗ ʲاحॼةال 

الॼعȑʙ لʺʰ/  Ȑʨʱʶليالॽʁاس الق ، والʙʵʱʶǽ ȑʚمالʰȄʛʳʱي القائʦ على الʺʨʺʳعʧʽʱ الʦॽʺʸʱ شॼه
نقʛائॽة واخॼʱار الا، الʱفʛʽؔ الهʙʻسي الʘʴॼ، حʘʽ تʦ تȘʽʰʢ اخॼʱار ʱيمʨʺʳع مʚʽالʱلا
 مʚʽ، ثʦ درس الʱلاللʱأكʙ مʧ تʢابȘ الʺʨʺʳعʧʽʱ الʱ ʘʴॼيمʨʺʳع تلامʚʽعلى  لʛʱؔونॽةالإ

ʺʺǼ ʗاسʙʵʱام  الʙروس الʱعلॽʺॽة ُ يالʱي ص الʱي فʛʱاضॽة بʯʽة الʱعلʦ الا داخل الʱعلʦ الʷʱارؗ
 ʦعلʱام إدارة الʤفي ن ʗلʲʺتSchoologyل الاʨʸام الفʙʵʱاسȃة، وॽاضʛʱفwiziq ،الا ʙعȃهاء وʱن

 Șʽʰʢت ʦمع أداتىت ʦا، ثĎǽʙعǼ اسॽʁلهاالʽلʴائج وتʱʻة الʳها الʛʽʶوتف ، َ  ل الʘʴॼ إلى:ʨصَّ وقʙ ت
 الʱعلʦ الʺʙʵʱʶمة الॽʰȄʛʳʱة الʺʨʺʳعة تلامʚʽ درجات مʨʱسʢي بʧʽ وجʨد فʛوق دالة إحʸائॽاً 

ى  الʺعʱادة الȄʛʢقة الʺʙʵʱʶمة الʹاʢǼة الʺʨʺʳعة وتلامʚʽ فʛʱاضॽةا تعلʦ بʯʽة على القائʦ الʷʱارؗ



 
 

وجʨد فʛوق دالة  ،لʸالح الʺʨʺʳعة الॽʰȄʛʳʱة الهʙʻسي الʱفʛʽؔ مهارات Ǽعʠ اخॼʱار في
ى الʱعلʦ الʺʙʵʱʶمة الॽʰȄʛʳʱة الʺʨʺʳعة تلامʚʽ درجات مʨʱسʢي بʧʽإحʸائॽا   على القائʦ الʷʱارؗ

 نقʛائॽةالا اخॼʱار في الʺعʱادة الȄʛʢقة الʺʙʵʱʶمة الʹاʢǼة الʺʨʺʳعة وتلامʚʽ فʛʱاضॽةا تعلʦ بʯʽة
  .لʸالح الʺʨʺʳعة الॽʰȄʛʳʱة لʛʱؔونॽةالإ

  الʦʯصॻات:
ي وفȘ الʺعایʛʽ الȄʨȃʛʱة داخل بʯʽات الʱعلʦ الا .١ فʛʱاضॽة بهʙف تʅॽʣʨ الʱعلʦ الʷʱارؗ

 .تʴقȘʽ نʨاتج الʱعلʦ الʺʱʵلفة

ي القائʦ على بʯʽة افʛʱاضॽة  .٢ الʺʱʵلفة،  فʛوع الȄʛاضॽاتفي تʙرʝȄ  تȘʽʰʢ الʱعلʦ الʷʱارؗ

.ʧʽʺعلʱʺال Ȑʙة لॽانʙجʨة والॽɾʛالʺع ʖانʨʳة الॽʺʻابي على تʳǽإ ʛʽتأث ʧلʺا له م 

يفʛʱاضॽة، الʱعلʦ الا بʯʽة: الؒلʸات الʸفʯاحॻة نقʛائॽة الا، الʱفʛʽؔ الهʙʻسيمهارات ، الʱعلʦ الʷʱارؗ

  .لʛʱؔونॽةالإ
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Abstract: The current research problem has been determined by the low 
level of preparatory cycle pupils in Geometrical  thinking skills, and the 
low level of electronic readability, so the aim of the research was to 
develop some geometric thinking skills, and electronic readiness among 
the preparatory cycle students by designing a virtual learning 
environment based on participatory learning, and to achieve this 
Objective,The researcher has prepared a virtual learning environment 

Which consisted of eight educational , ry learningbased on participato
lessons, in addition to using the Geometric thinking test, preparing the 
electronic inductive test, and applying it to two groups, one of them is the 

reparatory second of the second p control and the other is an experimental
On the two groups, which uses the pre / post measurement of the , class

students ’level of the two research groups, where the Geometrical 
thinking test and the electronic inductive test were applied to the students 

Then,  ps to make sure that the two groups match,of the two research grou
the students studied the educational lessons that were designed using 
participatory learning within the virtual learning environment that was 
represented in the Schoology learning management system, and using the 
virtual classes (wiziq). After completion, the two measurement tools were 
applied afterwards, then the results were analyzed, analyzed and 



 
 

The presence of statistically  ,interpreted. The research has reached
cores of students of the significant differences between the mean s

experimental group used participatory learning based on a virtual learning 
environment and the pupils of the control group used the usual method in 

some Geometrical thinking skills in favor of the experimental testing 
presence of statistically significant differences between the the  group,

middle The experimental group students ’scores used participatory 
learning based on a hypothetical learning environment and the control 

testing for vegroup students used the usual method of electronic inducti  
 the benefit of the experimental group.   

Research Recommendations: 

1-Employing participatory learning according to educational standards 

within virtual learning environments with the aim of achieving various 

learning outcomes. 

2- Applying participatory learning based on a hypothetical environment 

in teaching the various branches of mathematics, as it has a positive 

impact on developing the cognitive and emotional aspects of learners. 
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